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وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي:
 حضور نداشتن بعضي فيلم ها در جشنواره 

بر اساس مميزي محتوايي نبوده  است

اولين نشسلت خبري وزير فرهنگ و ارشلاد اسللامي 
صبلح ديلروز )يك شلنبه ۲۳ دي ملاه( برگلزار شلد. 
به گزارش »جوان«، سيدعباس صالحي، وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي در ابتداي صحبت هايش درباره برنامه هاي چهارگانه 
ارائه ش��ده به مجلس گفت: اولين حوزه مردمي سازي حوزه 
فرهنگ و عدال��ت فرهنگي بود. اصلاح بني��ادي مجوزها در 
همين راستا انجام شد. مسير فرهنگ بايد روان باشد و بايد به 
تسهيلگري فكر كرد. كميته شفاف سازي در اين دوره مجدداً 
راه افتاده است و ما ۲۰۰ س��ند را بارگذاري كرديم. اگر پشت 
ديوار شيشه اي قرار بگيريم، خودمان هم ايمن تر خواهيم بود. 
صالحي افزود: عدالت در حوزه فرهنگ بس��يار مهم اس��ت 
حضور آقاي پزشكيان در جلسه اديان يك اتفاق نمادين در 
راستاي عدالت بود. در سيستان و بلوچستان هم مدير كل 
بلوچ و اهل سنت داشتيم. هر فردي بايد حق داشته باشد كه 

به اطلاعات غير محرمانه دسترسي داشته باشد. 
وزير فرهنگ يكي از اقدامات مهم وزارتخانه در دوره جديد را 
تقويت مردمي سازي، عدالت فرهنگي و شفاف سازي عنوان 
كرد و گفت: بحث دبيرخانه سامانه انتش��ار و دسترسي به 
اطلاعات در دولت يازدهم كليد خورد، در دولت دوازدهم و 
سيزدهم ادامه يافت، ما معتقديم سامانه دسترسي يك قانون 
مهم در راستاي عدالت فرهنگي است و هر فردي چنين حقي 
دارد تا به اطلاعات غيرمحرمانه دسترسي داشته باشد و اين 
در نگاه ما به شكل جدي دنبال مي شود.  به گفته وي تاكنون 
۲۰۰ سند در اين سامانه بارگذاري شده است كه همه آنچه را 
در حوزه فرهنگ هست، شامل مي شود و تلاش كرديم پشت 
ديوارهاي شيشه اي قرار گيريم كه ايمن ترين ديوارهاست. 

صالحي در مورد »س��اخت مجموعه فرهنگي در پايتخت«  
گفت: طرحي مطرح شد، اما بحث تأمين منابع سنگين است و 
در زماني كه من آمدم دوستان در حوزه وزارت گفت وگوهايي 
داشتيم و نسبت به تأمين اين منابع نگراني هايي وجود داشت. 
پروژه هاي نيمه تمام كار را دشوار مي كند و براي هر طرح بايد 

تأمين اعتبار در زماني معقول درنظر گرفته شود. 
وزير فرهنگ درباره كتاب و حذف آن از سبد فرهنگي خانوار  
پاس��خ داد: همانطور كه اش��اره كرديد، اين اتفاق با متغير 
قيمت كاغذ خود را نشان داد. با توجه به ثبات نسبي كاغذ و 
يارانه هاي بودجه اي كه از نظر ارزي در حوزه كاغذ در سال ۹۸ 
قرار گرفت، مديريتي بر فضاي قيمت كتاب به شكل نسبي 

بود، اما در سال هاي اخير اين مشكل قابل توجه شده است. 
صالحي ادام��ه داد: متغير اصلي اين حوزه كاغذ اس��ت و در 
نوس��انات مؤثر اس��ت. ما هم در نامه اي كه ب��ه معاون اول 
رئيس جمهور نوشتيم، اين درخواست را داريم. متغير ارز و 
تغييرات قابل توجه آن كه مؤثر در اين حوزه است و همچنان 
شرايط خود را ايجاد مي كند، اين خطر را جدي مي كند كه 

كتاب به يك كالاي لوكس تبديل شود. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي درباره فيلم هايي كه در جشنواره 
فيلم فجر انتخاب نش��دند، گفت: اگر فيلمي پروانه نمايش 
نگرفته و عرضه خارجي داش��ته، از دور جشنواره فيلم فجر 
خارج شده است. اين مس��ئله مبناي آيين نامه اي دارد. عدم 
حضور براس��اس مميزي محتوايي نبوده   و صرفاً آيين نامه 

جشنواره فيلم فجر مطرح است. 
وي در مورد س��ينماي ايران گفت: سينماي ايران ويتريني 
است كه اگر با يك ژانر تعريف شود در بهترين حالت هم اگر 
باشد، اتفاقي است كه به افول سينماي ايران مي انجامد. نبايد 
به اين مفتخر باش��يم كه فروش بالا رفته است، در حالي كه 
ژانرهاي ديگر را از دست داده ايم. در دوره جديد نگاه به تنوع 
بخشي در حوزه محصولات سينمايي است. سينماي كمدي 

هم اگر درست ساخته شود، سينماي محترمي است. 
وزير فرهنگ بيان كرد: امسال در مجموع در ۳۳ فيلم تعداد 
آثار اجتماع��ي و خانوادگي قابل توجه اس��ت. در اين چند 
ماه، مس��ير انواع ديگر س��ينما قابل توجه قرار گرفته است. 
فكر مي كنم مي تواند مسير ما همين باشد كه سينمايي از 
سبك هاي مختلف و متنوع را در معرض و مقصد خود قرار 
دهيم. با اطلاعاتي كه در چند ماه جديد پيدا كردم، خيلي ها 
دغدغه پيدا كرده اند و مسيرهاي ديگر نيز مورد توجه قرار 
گرفته است.  صالحي در پاسخ به سؤالي درباره برنامه هايي 
جهت مقابله با ايران هراسي گفت: برنامه هاي خوبي در اين 
زمينه در دستور كار قرار گرفته است، از جمله طرح »از ايران 
بگو« كه دعوت مؤثران فضاي مجازي هس��تند كه به ايران 
دعوت مي ش��وند و كارهاي خوبي پديد آمده است. سامانه 
»دماوند« را داريم كه محتواهاي بس��ياري درباره ايران به 

هفت زبان توليد شده است.

فصل جديد سريال »پايتخت« تحفه تلويزيون براي تعطيلات نوروز

رئيس مركز سيمافيلم از پخش سلريال پايتخت در نوروز 
امسال و هفت فيلم در مرحله پساتوليد اين مجموعه خبر داد. 
مهدي نقويان، رئيس مركز س��يمافيلم درباره مجموعه هاي در 
دست ساخت اين مركز گفت: در حال حاضر ۴۴ كار در مرحله 
توليد، پيش توليد و پس تولي��د قرار دارد. ش��ايد اتفاق ويژه اي 
كه قابل ذكر باشد، اين اس��ت كه يك مقدار توليدات ما از آنتن 
جلو افتاده اس��ت، يعني آثار با يك طمأنينه در پس توليد مورد 
بررس��ي قرار مي گيرد. هم اكنون هفت كار در مرحله پس توليد 
است، يعني منتظر هستند كارش��ان تمام شود و به آنتن برسد .  
نقويان ادامه داد: مورد بعدي تنوع ژانر است كه در يكي، دو سال 
تنوع ژانر خيلی پررنگ بوده است. برخي نگران تغيير و تحولات 
ساختار بودند كه شايد به توليد برنامه هاي نمايشي آسيب  بزند، 
اما اكنون كه شايد محصول را مي بينيم به نقطه قوت تبديل شده 
است. وقتي تمركز توليد آثار نمايشي اتفاق افتاد اين دقت بيشتر 

رخ داد تا موازي كاري حذف ش��ود و در آنتن تنوع رنگارنگي را 
مشاهده كنيم. اكنون سريال »سوجان« را كه سريالی تاريخي 
است در آنتن داريم و از شب گذشته هم سريال اجتماعي آسيب 
فضاي مجازي فريبا شروع شده و اين تنوع در هفت الي هشت ماه 
گذشته به صورت پررنگ ديده شده است.  وي بيان كرد: مجموعه 
پايتخت براي نوروز امسال تدارك ديده شده است و در مراحل 
پاياني فيلمبرداري آن هستيم. بحث احياي برندها در دستور 
جديد بوده است؛ براي مثال كاري مانند احياي آژانس دوستي 
را داريم و برند سازي را وظيفه خود مي دانيم. برند سازي چيزي 
نيست كه ما تصميم بگيريم يك ش��به كاري به آنتن برسد. در 
حال برنامه ريزي براي ساخت طوبي ۲ هستيم تا ان شاءالله اين 
اتفاقات رخ دهد. همچنين كار ديگري كه به زودي به آنتن برسد، 
سريال »مسير اصلي« است، اين سريال درباره پروفسور بهاروند، 
يك دانشمند زنده در قيد حيات است و فكر مي كنم رسانه براي 
نخستين بار است كه به يك فرد زنده و در قيد حيات توجه كرده 
و برايش سريال ساخته است،. جداي از اين اميدوارم اين سريال 
مورد توجه قرار گيرد.  رئيس مركز سيمافيلم خاطرنشان كرد: در 
يكي، دو سال گذشته احياي مناسبتي آثار را داشتيم و مي دانيم 
براي ايام مناسبتي چه چيزي پخش شود. ما ابتداي ماه رمضان 
يك سريال تدارك ديديم، براي ايام شب هاي قدر سريالی ديگر 
و سپس پس از آن يك سريال طنز جديد خواهيم ديد. سه شبكه 
را داريم كه بايد پنج الي شش سريال را در نظر بگيريم. ويژگي 

شبكه به گونه اي است كه در حال تصميم گيري هستيم.

جنگ رسانه اي را در سوريه جدي نگرفتيم

    تلویزیون

     دریچه

اعلام جزئيات جشنواره »آواي عشق«
جزئيات برگزاري مرحله نهايي ششمين جشنواره ملي موسيقي 
و سرود بسيج هنرمندان با عنوان »آواي عشق« اعلام شد. 
به گزارش »جوان« از روابط عمومي جش��نواره ملي موسيقي 
بسيج هنرمندان، جشنواره »آواي عشق« توسط سازمان بسيج 
مستضعفين در دو مرحله استاني و ملي برگزار شده كه براساس 
آمار ش��ركت كنندگان، هنرمن��دان اكثريت اس��تان ها در آن 
مشاركت جدي داشته اند.  اين جشنواره طي روزهاي ۲۸ تا ۳۰ 
دي ماه به دبيري رضا مهدوي در تالار بوعلي سيناي شهر همدان 
برگزار مي شود.  »فلس��طين«، »ايثار و شهادت«، »شعار سال: 
جهش توليد با مشاركت مردم«، »بسيج« و »آزاد« نيز به عنوان 

محورهاي موضوعي اين دوره از جشنواره معرفي شده اند. 
----------------------------------------------------

»مهيار عيار« و »زيرخاكي« 
پرمخاطب هاي تلويزيون

در هفته اي كه گذشت سريال »زيرخاكي ۳«، »مهيار عيار«، 
»ببعي قهرملان« و »يه خونه يه آشلپرخونه« بيشلترين 
سلهم برنامه هاي تلويزيوني در جذب مخاطب داشته اند. 
به گزارش »جوان« از امور ارتباط با مخاطب��ان اداره كل روابط 
عمومي س��ازمان )۱۶۲(، در بازه زماني ۱۱ تا ۱۸ دي ۲۸ هزار 
و ۳۳۹ پيام در س��امانه امور ارتباط با مخاطبان )۱۶۲( به ثبت 
رسيده است كه شامل ۱۶ هزار و ۲۵۳ پيام صوتي، ۶هزارو۸۰۰ 

پيام تلفني و ۵هزارو۲۸۶ پيامك مي شود.   
 از ميان ش��بكه هاي تلويزيوني و راديويي شبكه هاي آي فيلم، 
۳و پويا و ش��بكه هاي راديويي ايران، آوا و جوان داراي بيشترين 
تماس ه��اي مردم��ي  بوده اند كه اي��ن تماس ه��ا، موضوعات و 
برنامه هاي مختلفي را ش��امل ش��ده و طيف متنوعي از انتقاد، 
پيش��نهاد و تش��كر را دربرمي گيرد.  از ميان برنامه هاي شبكه 
آي فيلم سريال »زيرخاكي ۳«، ش��بكه ۳ سيما »مهيار عيار« با 
اختلاف زياد از ساير برنامه ها و شبكه كودك پويانمايي »ببعي 
قهرمان« و برنامه »يه خونه يه آش��پرخونه« بيش��ترين س��هم 
برنامه ه��اي تلويزيوني و برنامه »صبح جمعه با ش��ما« ش��بكه 
راديويي اي��ران، درخواس��ت پخش ترانه هاي ج��ذاب و متنوع 
از ش��بكه راديويي آوا و برنامه »س��اختمان پزش��كان« شبكه 
راديويي جوان بيشترين سهم برنامه هاي شبكه هاي راديويي در 
پيشنهادها، درخواست ها و قدرداني هاي مخاطبان در تماس با 

سامانه ۱۶۲ را به خود اختصاص دادند.

   معصومه طاهری
حسن شمشادي، خبرنگار كهنه كار، ۳4 سال 
سلابقه رسلانه اي دارد و ۲5 سلال در عرصه 
ميدانی خبرنگاري كرده است. 10 سال خبرنگار 
بحران و هشت سال خبرنگار جنگ در عراق و 
سوريه بوده و پس از بازنشستگي هم دو سال 
دبير اتاق مشلترك بازرگاني ايران و سوريه 
شلده اسلت. او را مي توان از منابع رسانه اي 
درباره سوريه و حوادث آن دانست، زيرا بيش 
از يك دهه در اين زمينه اطلاعات دارد و حتي 
در قدمي بالاتلر تلاش كرده رابلط اقتصادي 
ايران و سوريه هم باشد. شمشادي ناگفته هاي 
زيادي درباره سوريه و جنگ رسانه اي فرهنگي 
آن دارد. »جوان« با او گفت و گو كرده اسلت.

    
چطور شد به سوريه رفتيد و سال ها به 

عنوان خبرنگار ماندگار شديد؟
از سال ۸۳ تا نيمه ۸۶ يك مأموريت سه و نيم ساله 
در عراق داشتم و بعد از بازگشت به تهران يكي، دو 
پيش��نهاد براي دفاتر خارج از كشور داشتم، ولي 
قبول نكردم. تابستان سال ۸7 مأموريتي ۴۰روزه 
به سوريه داشتم. جايگزين مدير دفتری شدم كه 
مرخصي رفته بود. از فرهنگ، تمدن، س��اختار، 
ش��رقي بودن، محور مقاوم��ت، حرم هاي مطهر 
حضرت زينب و حضرت رقيه س��لام الله عليهما و 
مردمان سوريه برداش��ت خوبي داشتم. وقتي به 
ايران برگشتم و پيش��نهاد كار در خارج را دادند، 
گفتم مي خواهم به سوريه بروم، چون قبل از آن در 
عراق خانواده ام همراه من نبود، اين بار با خانواده 
رفتم و به عنوان مدير دفتر صداوسيما و خبرنگار 

سازمان چهار سال و نيم ماندگار شدم. 
 چه شلد كه از خبرنگاري وارد عرصه 

بازرگاني شديد؟
 مرداد ۹۸ از خبرنگاري بازنشسته شدم. يكي، دو 
سال بعد به واسطه آشنايي و ارتباطاتي كه با سوريه 
داشتم، پيشنهاد دادند دبير اتاق مشترك بازرگاني 
ايران و س��وريه ش��وم. احس��اس كردم مباحث 
اقتصادي از جمله امور مهم و مغفول است كه بايد 
به آن پرداخته شود و مي خواستم از اين منظر بتوانم 
كمكي انجام بدهم، از اين رو پذيرفتم، عملاً يك كار 
اجرايي بود، اما از يك طرف نهادهاي ايراني خود را 
متولي مسائل اقتصادي در سوريه مي دانستند و به 
بخش خصوصي مجال نمي دادند و از طرف ديگر 
نگاه سوري ها به ايران، تحريم ايران و سوريه مطرح 
بود. براي سرمايه گذاري در سوريه تلاش زيادي 
كرديم. اينكه هيئت هاي تجاري ببريم و آموزش 
بگذاريم، اما همه در س��اختار درهم پيچيده اتاق 
مشترك بازرگاني و ساختارهاي موازي در ايران و 
سوريه باعث شد به در بسته بخورديم. عملًا هيچ 
كاري نمي شد كرد. من هم ديدم آنجا كارايي ندارم 
و آدمي نيس��تم كه فقط صندلي و سمت داشته 

باشم، بنابراين استعفا دادم. 
وضعيت رسانه هاي سوريه چگونه بود؟

ساختار خودش را داشت؛ يكسري روزنامه دولتي و 
چند شبكه تلويزيوني بود كه بعدها فضاي مجازي 
و اطلاع رساني رسمي نيز ايجاد شد و طبيعي بود 
كه مانند همه دنيا يكسري اطلاعات غيررسمي هم 
از اين طريق منتشر شود. شبكه خصوصي الدنيا 
تأسيس شد كه آن هم زير نظر وزارت اطلاع رساني 
كار مي كرد. غير از آن دفاتر زيادي آنجا بودند مانند 
بي بي س��ي، الجزيره، العربيه، دفات��ري از چين و 
روسيه. ايران هم دفتر صداوسيما و خبرگزاري ايرنا 
را راه اندازي كرد. كمي بعد از بحران هم خبرگزاري 
فارس تشكيل شد و مدتي نيز فعاليت داشت، اما با 

شدت بحران سوريه تعطيل شدند. 
در شرايط بحران فضاي مجازي سوريه 

فيلتر بود؟
نه، فيلتري در سوريه نديدم. س��وري ها از سكوهاي 
مختلف اس��تفاده مي كردند. به نظرم دولت سوريه 
نخواست يا نتوانست، البته بيشتر نخواست، چون فيلتر 
كردن كار راحتي است، نمي دانم چرا اقدامي نكردند. 
آزادي عمل شلما به عنوان يك فعال 

رسانه در سوريه چگونه بود؟
هر خبرنگار خارجي كه به س��وريه مي آمد بايد 
رسماً به وزارت معرفي مي شد. اين ساختاري بود 

كه دهها سال جريان داشت. دفاتر خارجي رسماً 
معرفي مي ش��دند و بعد از آن كارت خبرنگاري 
صادر مي كردند و اف��راد اقامت مي گرفتند. براي 
كار خبري بايد با وزارت اطلاع رس��اني سوريه به 
عنوان يك خبرنگار خارجي هماهنگ مي كرديم. 
خبرنگاران هر كاري مي خواستند انجام بدهند بايد 
نامه رسمي مي زدند؛ تاريخ رفت و برگشت و تعداد 
نيرو، همه را اطلاع مي دادند تا مشكلي پيش نيايد. 
گاهي درخواست مي كرديم، ولي موافقت نمي شد. 
وقتي هم كه بحران و جنگ اتفاق افتاد، اين مسئله 
همچنان وجود داشت. سازماني به نام اعلام الحربي 
زير نظر وزارت دفاع سوريه شكل گرفت كه بايد با 
آنها هم هماهنگ مي شديم. بعد نيروهاي مستشار 
ايراني آمدند و با آنها هم بايد براي رفتن به برخي 
مناطق هماهنگ مي كرديم تا مشكلي پيش نيايد. 
در سطح شهر قبل از بحران بايد هماهنگي صورت 
مي گرفت. نامه همراهمان بود، چون دستگاه هاي 
امنيتي با لباس ش��خصي از ما كارت خبرنگاري 
و پاسپورت و نامه رس��مي وزارت اعلام براي آن 

گزارش مي خواستند. 
عملكرد فرهنگي رسانه اي سفارت ايران 

در سوريه را چگونه برآورد مي كنيد؟
از اشكالات عمده سفارتخانه هاي ما ضعف عملكرد 
آنها در مباحث فرهنگ و رسانه است و اين خاص 
سوريه هم نيست. عملًا كساني كه خارج از كشور 
كار رسانه اي داشتند و با مراكز فرهنگي، سياسي و 
رسانه اي مرتبط اند اغلب ناراضي هستند. در سوريه 
سايت سفارت خيلي فعال نبود و ما خودمان بايد 
ارتباط شخصي خوبي برقرار می كرديم تا براساس 
آن كار كني��م. مراكز فرهنگ��ي از جمله رايزني 
فرهنگي در دمش��ق يا آموزش زب��ان در لاذقيه 
بود، صرفاً به يك نشست هاي خاص آموزش زبان 
فارسي، تاريخي و تمدني كفايت مي كردند. جالب 
اين بود كه خيل��ي از رايزني هاي فرهنگي تركيه 
و روس��يه دوره هاي آموزش زبان خود را رايگان 
برگزار مي كردند تا جذب داشته باشند، ولي رايزني 
فرهنگي ايران هزينه دريافت مي كرد و اين خود 
يكي از عواملي بود كه تأثير منفي داش��ت، چون 
همه نمي توانستند بيايند. يكسري مناسبت هاي 
مذهبي و ملي برگزار مي كردند يا كارهاي مشترك 
با سوري ها مثل نشست با علما، ولي به نظرم خيلي 

بيشتر از اينها مي شد كار كرد. 
آيا مردم سوريه خود را مديون ايران و 

مدافعين حرم مي دانستند؟ 
بايد گفت مردم يكدس��ت نيس��تند كه صفر يا 
صدي نگاه كنيم. مردم س��وريه هم مانند ايران 
نظرات متفاوتی دارن��د، برخي خ��ود را مديون 
ايران و مدافعين حرم مي دانس��تند و برخي هم 
ايران را مقصر اتفاقات در سوريه كه اينجا را محل 
جنگ خود قرار داده است. آنها تحت تأثير جنگ 
رسانه اي و تسخير افكارعمومي سوري ها بودند 
كه مدام مي گفتند علت اصلي مشكلات شما در 
سوريه، ايران است و اگر ايران نبود، گرفتار جنگ و 
درگيري نبوديد. متأسفانه ما اين جنگ رسانه اي و 
جريان سازي روي افكارعمومي را جدي نگرفتيم. 
بزرگ ترين ضعف رسانه اي و فرهنگي 

ايران در سوريه را چگونه ديديد؟
 يكسري كارها انجام شده و آمار چندصد جلسه اي 
يا چاپ چندين جلد كتاب داده مي شود. البته همه 
اينها واقعي است، اما كافي نيست بايد ديد چقدر 
مؤثر بوده، اما عمده ترين ضعف رسانه اي در سوريه 
مانند كشور خودمان نبود جريان سازي رسانه اي و 

اقناع نكردن افكارعمومي است تا براي سوري ها جا 
بيندازيم ما كشورتان را خراب نكرديم، بلكه ناجي 
شما هستيم. ما در اين زمينه ها مشكل داشتيم و 
نه تنها از ظرفيت حضور مستشاري و نظامي كه 
باعث حفظ سوريه از موجوديت تروريست ها شد 
بهره نبرديم، بلكه به همان اندازه يا حتي بيشتر هم 

تأثير رسانه اي و فرهنگي را جدي نگرفتيم. 
چلرا ايلران نتوانسلت از بازيگلران 
و سللبريتي هاي سلوري براي ورود 
به جهان علرب، حتلي نزديكلي دو 

فرهنگ استفاده كند؟
يا تفكري در اين باره وجود نداشته يا اگر بوده هزار 
و يك مشكل و ايراد داشته است. تازه ما اين طرف 
ماجرا هستيم، آن طرف هم بايد بخواهد تا همكاري 
صورت گيرد، قطعاً يك سويه نمي شود. كشورهاي 
مصر، امارات، لبنان، قطر و تركيه حضور بيشتري 
داشتند، غير از آن غربي ها فعال بودند و پيشنهاداتي 
كلان ت��ر دادند كه تأثيرگ��ذار بود. ب��ه هرحال در 
پروژه ه��ا منافع خود را در نظ��ر می گرفتند يا فكر 
فرهنگي نبوده يا  منابع مالي وجود نداشت يا  اينكه 

جديت لازم نبوده و ما نتوانستيم بهره ببريم. 
در طول اين سال ها ايران فقط چند اثر 
انگشت شلمار درباره سوريه ساخت. 
كدام قدرت اثرگذاري روي خود مردم 

سوريه را داشت؟
اگر مسئولان صداوسيما و ارشاد باشند، مي گويند 
كارهاي زيادي انجام ش��ده و آم��ار مي دهند كه 
توليداتي داشتيم، اما فارغ از كميت، كيفيت هم 
مهم است. فيلم »به وقت شام« حاتمي كيا هرچند 
نقدهايي داشت، ولي توانست رسالت خود را انجام 
دهد، ولی سريال »حبيب« به قدري ضعيف بود 
كه در ايران هم اثرگذارنبود، چه برسد به سوريه. 
ناگفته نماند يكسري مستندهاي تحقيقي خوبي 
هم داش��تيم، ولي بايد جامعه مخاط��ب را براي 
تولي��دات در نظرگرفت و بع��د از آن هزينه كرد. 
روي فيلد مشخص مدافعان حرم، شهدا و ملازمان 
حرم كار شده كه البته لازم است، اما كمتر روي 

جنبه هاي تحقيقي و تحليلي كار كرده اند. 
اگر شما سفير ايران در سوريه بوديد، 

چه مي كرديد؟
سفير ايران در س��وريه نبودم، چراكه مسئوليت 
سنگيني اس��ت. س��فير ايران در س��وريه صرفاً 
عن��وان وزارتخانه اي ب��ود، بعد از بح��ران عملًا 
نهادها و س��ازمان هاي ديگري متولي امر شدند 
كه قدرت س��فير كاهش پيدا كرد، ولي س��فير 
در مسئوليت هاي س��فارتي و كنسولي مي تواند 
كار كند و اين به تفكر و من��ش او برمي گردد كه 
بعضي سفيران قوي بودند و بعضي ضعيف. اما اگر 
روزي سفير ايران در سوريه شوم بيشتر فعاليت 
خود را روي مباحث فرهنگي و رسانه اي سوريه 
و توليد محتواي مناسب و نقش ايران به صورت 
غيرمستقيم متمركز می كنم و امورات ساير نهادها 

را به خودشان مي سپارم. 
تأثير شبكه هاي عربي ايران در سوريه 

چگونه بود؟
خيلي اثرگذاري از شبكه ها نديدم؛ البته اگر سراغ 
خودشان برويم نظر ديگري دارند، اما بايد اينها را 
در جمعيت ضرب كنيم و در آمار بسنجيم. وقتي 
مي خواستند شبكه العالم عربي را در سوريه راه 
بيندازند و نظر مرا خواستند مخالفت كردم، چون 
هزينه بي خودی بود. تقريباً ۹۸ درصد سوري ها 
العالم را نمي ديدند و تأس��يس يك شبكه براي 
۲درصد از جمعيت ه��م هزينه بر بود و هم تاثير 

زيادي نداشت. 
يكي از دانشلجوهاي ايراني سلاكن 
دمشلق، مي گفلت سلفارت تركيه و 
روسيه فعاليت هاي وسيعي داشتند، 
ولي سفارت ايران تقريباً تمايلي براي 
فعاليت نداشت كه بخواهيم با آنها حتي 

مقايسه اش كنيم. نظر شما چيست؟
 اصولاً مقايسه بين سفارت ايران و ساير كشورها 
اش��تباه اس��ت، چون آنها محدوديت هايي براي 
برنامه هاي خود نداشتند به غير از اين تفكري كه 
بخواهد در چارچوب رعايت شود، پرزرق و برق هم 
باشد، عموماً اينگونه نبوده و مهم ترين چيزي كه 
سفارت ما داشت، روز ملي جمهوري اسلامي بود 
كه وزير امور خارجه و س��فير را دعوت مي كردند 
و جش��ني مي گرفتند و تمام. بقيه مناسبت هاي 
مذهبي را براي ايرانيان مقيم سوريه مي گرفتند 
و بعد ايرانياني كه سال ها س��اكن سوريه بودند. 
بنابراين كمتر خود جامعه هدف سوريه به معناي 
عام، نه خاص را شامل مي شد. برنامه هاي جذاب در 
قالب هاي ديگر توليد نمي شد كه يا تفكر، توان يا  

منابع مالي نداشتند. 
بهترين خاطره اي كه در اين سلال ها 

داريد.
مرتبط به حرم هاي مطهر بود كه از امنيت آنها يا 
آزاد سازي اطراف زينبيه گزارش مي گرفتم. اينها 
باعث خوشحالي مردم مي شد، از اين جهت براي 

خودم هم خوشايند بود.

از اشكالات سفارتخانه هاي 
م��ا ضعف عمك��رد آنه��ا در 
مباح��ث فرهنگ و رس��انه 
اس��ت و اين خاص س��وريه 
هم نيست. در سوريه سايت 
س��فارت خيلي فعال نبود و 
م��ا خودم��ان باي��د ارتباط 
ش��خصي برقرار می کرديم

اميرالمؤمنيلن املام عللي 
عليه السلام:

هلر كلس راسلت دينان را 
به پيشلوايی بگيرد بلا آنان 
محشلور و هر كس منافقان 
را به پيشوايی برگزيند با آنان 

محشور می گردد. 
بحار الأنوار، ج ٦٩، ص ٨1، ح ۲٩

 راز و رمز حاشيه سازي هاي معاون هنري 
در گالري هاي هنري

كمي بيشتر از دو ماه از انتصاب معاون هنري وزير ارشاد مي گذرد، 
اما حواشي و اتفاقات خارج از عرف و خلاف قانون متعدد و متناوبي 
پيرامون وي رخ داده اس��ت كه در برخي از آنها با سوء مديريت و 
در برخي ديگر به عنوان يكي از اركان ش��كل دهنده آنها نقش 
داشته است. البته رخ دادن اكثر اين حواشي در گالري هاي هنري 

هم نكته قابل تأملي است. 
اگر از آخرين گزينه ليست حواشي خانم معاون بخواهيم شروع 
كنيم بايد به تازه ترين آنها كه دعوت او از محمد خاتمي يكي از 

سران فتنه سال ۸۸ براي بازديد از يك »گالري هنري« است. 
در همين رابطه، روز گذشته يكي از خبرگزاري هاي كشور با انتشار 
تعدادي عكس از اين اتفاق نوشت: »دعوت او )نادره رضايي معاون 
امور هنري وزارت ارشاد( از »س��يدمحمد خاتمي« و بازديدش از 
نمايشگاه تصويرگري با ياد استاد محمدابراهيم باستاني پاريزي با 
عنوان »تصويرگري براي صدسالگي استاد« برگي ديگر از اتفاقات 
و حواشي را تكميل كرد، به شكلي كه اين معاونت سعي كرد، خبر 
حضور خاتمي را سانسور كند. اينكه چرا معاونت هنري وزارت ارشاد 
بايد برخلاف رويه معمول از يك چهره سياسي جنجالي كه در وقايع 
۸۸ كشور را تا لبه پرتگاه برد، براي بازديد از نمايشگاه دعوت كند و 
خود نيز در همان روز و ساعت به مشايعت بپردازد، نيازمند پاسخ 
است.« پاسخ به اين سؤال كه معاون هنري ارشاد به چه استدلالي 
ميزبان كسي مي ش��ود كه در جريان فتنه س��ال ۸۸ و با اسم رمز 
تقلب در انتخابات نه تنها عليه جمهوريت نظ��ام فعاليت كرده و با 
گذشت سال ها از آن ماجرا هنوز هم حاضر به محكوم كردن اقدامات 
براندازانه برخي هواداران خود در هتك حرمت عزاداران ابا عبدالله 
الحسين )عليه السلام( و هتك حيثيت از نظام نشده است، حتماً و 

قطعاً امري لازم بوده و نهادهاي ناظر مسئول اين مسئله هستند. 
البته پيش از شيرين كاري خانم معاون، دسته گل ديگري توسط 
يكي از مديران ارشد وزارت ارشاد به آب داده شد و عكسي از نيكنام 
حسين پور مشاور وزير و رئيس مركز روابط عمومي و اطلاع رساني 
اين وزارتخانه در كنار يك خانم بي حجاب منتش��ر شد. با توجه 
به اجزا و ظواه��ر اين عكس كه در يك »گال��ري هنري« گرفته 
شده اس��ت، مدير كل روابط عمومي وزارت ارشاد با لب خندان 
شانه به ش��انه يك خانم بي حجاب ايستاده و عكس گرفته است، 
بدون اينكه فكر كند مسئوليت داشتن در ساختار نظام اسلامي 
مناس��بات و الزامات��ي دارد و اينكه افكار عمومي و ش��هروندان 
جمهوري اسلامي انتظار دارند كه مديران ارشد دولت در مراعات 

قانون و اخلاق اسلامي پيشرو و پيشقراول ديگران باشند! 
مسئولان بلند پايه وزارت ارش��اد طي چند ماهي كه از روي كار 
آمدن دولت چهاردهم مي گذرد، موفق شده اند به تنهايي و بدون 
كمك رسانه هاي ضد انقلاب حاشيه هايي را رقم بزنند كه تكرار و 
تناوب آنها ذهن هر ناظر و مخاطبي را به خودش مشغول مي كند 
كه چرا برخي از مديران ارشد وزارت ارشاد اين همه بر عادي سازي 
بي حجابي و همچنين رفتارها و كنش هاي خلاف عرف و قانون 
كه در شأن جمهوري اسلامي نيست، اصرار و ابرام دارند؟! و چرا 
آقاي وزير نمي خواهد به مديران و كارمندانش تفهيم كند كه آنها 
كارگزاران جمهوري اسلامي ايران هستند، نه نظام يا حاكميت 
ديگري كه فاقد شناسه هايي مانند »جمهوريت« و »اسلاميت« 
باشد؟! يك نكته هم در اكثر اين اتفاقات جالب است و آن اينكه 

بيشتر آنها در »گالري هنري« رخ داده است!
برخي از منتقدان و ناظران معتقدند كه انتصاب رضايي به سمت 
معاون امور هنري وزارت ارشاد دقيقاً براي همين مسائل بوده و 
او قرار است برخي اقدامات خاص براي عادي سازي در جامعه و 
حاكميت در فضاي فرهنگي و هنري را مديريت كند وگرنه علت 
اين همه حاش��يه آفريني با محوريت ترويج بي حجابي و سفيد 

كردن برخي چهره هاي مسئله دار چه چيزي مي تواند باشد؟! 

    دیده بان

گفت و گوي »جوان« با حسن شمشادي، فعال رسانه اي اسبق در سوريه
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